
Protokół z przebiegu 7 

posiedzenia Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Rady Miejskiej Dębna 

z dnia 20 maja 2025 r. 

 

Posiedzenie Komisji Skarg Wniosków i Petycji Rady Miejskiej Dębna (SWiP) rozpoczęło się  

20 maja 2025 roku o godz. 8.30 i trwało do godz. 8.50 tego samego dnia. Posiedzenie odbyło się 

w sali posiedzeń w Urzędzie Miejskim w Dębnie (sala nr 5). 

Przewodnicząca Komisji Agata Mikołajczak otworzyła posiedzenie Komisji i poinformowała - 

w celu spełnienia obowiązku informacyjnego, że uczestnicząc w posiedzeniu Komisji Rady Miejskiej 

Dębna wyrażacie Państwo zgodę na przetwarzanie i upublicznianie swoich danych osobowych,  

a na drzwiach wejściowych umieszczona jest klauzula informacyjna - poprosiła o zapoznanie się z jej 

treścią. Klauzula stanowi załącznik nr 1 do protokołu.  

Poinformowała, że posiedzenie komisji nie będzie nagrywane. 

 

Przewodnicząca Komisji Agata Mikołajczak przywitała obecnych na posiedzeniu komisji.  

W posiedzeniu wzięli udział: 

członkowie Komisji SWiP Rady Miejskiej, 

Pracownik Biura Rady. 

Poprosiła uczestników posiedzenia o wpisanie się na listę obecności.  

Lista obecności stanowi załącznik nr 2 do protokołu.  

 

Przewodnicząca Komisji Agata Mikołajczak poinformowała, że obecnych jest  

3 Radnych, wobec czego komisja może procedować swoje posiedzenie. 

Obecni: 

1. Jankowski Damian 

2. Lenartowicz Krzysztof 

3. Mikołajczak Agata 

Lista obecności stanowi załącznik nr 3 do protokołu.  

 

Przewodnicząca Komisji Skarg Wniosków i Petycji przedstawiła porządek posiedzenia:  

 

1. Sprawy regulaminowe. 

2. Rozpatrzenie petycji w sprawie pomników przyrody. 

3. Zakończenie posiedzenia. 
 

Zapytała, czy są uwagi, wnioski do przedstawionego porządku? 

Nie było, porządek został przyjęty.  

 

2. Rozpatrzenie petycji w sprawie pomników przyrody. 

 

Przewodnicząca Komisji Skarg Wniosków i Petycji Agata Mikołajczak poinformowała  

o wpłynięciu do Rady Miejskiej Dębna petycji z dnia 11 kwietnia 2025 r., wniesionej drogą 

mailową w sprawie pomników przyrody (data wpływu do Urzędu 11 kwietnia 2025 r.). 

Przewodniczący Rady Miejskiej Dębna przekazał petycję do rozpoznania przez Komisję Skarg, 

Wniosków i Petycji Rady Miejskiej Dębna. Petycja została przekazana dla Radnych, jest 

również na eSesji. 
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Petycja złożona jest w interesie publicznym i wnoszący petycję wnioskuje o: 

1)  zmianę - aktualizację prawa miejscowego w zakresie funkcjonowania 8 pomników przyrody 

tj. utworzenie uchwały lub uchwał Rady Miejskiej w sprawie pomników przyrody znajdujących 

się na terenie gminy Dębno, w celu dostosowania prawa miejscowego do aktualnych przepisów 

wynikających z ustawy o ochronie przyrody i wyeliminowania niejasności w zakresie 

sprawującego nadzór, 

2) wydanie stosownego polecenia lub przyjęcie uchwały zobowiązującej organ wykonawczy 

do cyklicznego przedstawiania Radzie Miejskiej – nie rzadziej niż raz na rok lub raz na dwa 

lata Raportu dotyczącego aktualnego stanu pomników przyrody, obejmującego ocenę ich 

zdrowotności, kompletności oznakowania, stanu otoczenia oraz potrzeb w zakresie 

niezbędnych prac pielęgnacyjnych. 

 Przewodnicząca Komisji Skarg Wniosków i Petycji Agata Mikołajczak w dniu  

29 kwietnia 2025 r. zwróciła się do Burmistrza Dębna o ustosunkowanie się do kwestii 

poruszonych w przedmiotowej petycji, jednocześnie prosząc o przekazanie informacji  

w zakresie: 

- ile pomników przyrody znajduje się terenie Gminy Dębno,  

- czy jest prowadzony rejestr pomników przyrody, jeżeli tak - czy niniejszy rejestr jest 

zamieszczony na stronie internetowej Urzędu/ w BIPie Urzędu Miejskiego w Dębnie oraz czy 

rejestr jest aktualizowany, 

- czy został przyjęty Programu Ochrony Środowiska dla Gminy Dębno,  

- czy jest sporządzany Raport z wykonania programów ochrony środowiska, w tym raport 

dotyczący aktualnego stanu pomników przyrody. 

 

 W dniu 8 maja br. Burmistrz Dębna (na piśmie) ustosunkował się do kwestii 

wskazanych w petycji.   

Treść pisma: 

„W odpowiedzi na pismo z dnia 29 kwietnia 2025r., dotyczące petycji (wnoszącego 

petycję) w sprawie pomników przyrody, informuję, iż zgodnie z art. 35 ust. 1 ustawy z dnia 

23.01.2009 r. o zmianie niektórych ustaw, w związku ze zmianami w organizacji i podziale 

zadań administracji publicznej w województwie (Dz.U. z 2009 r. nr 92 poz. 753), do czasu 

wejścia w życie aktów prawa miejscowego wydanych na podstawie upoważnień zmienianych 

niniejszą ustawą zachowują moc dotychczasowe akty prawa miejscowego.  

Pierwotnie, stosownie do art. 44 ust. 1 ustawy z dnia 16.04.2004 r. o ochronie przyrody, 

w brzmieniu obowiązującym na dzień 30.04.2004 r. ustanowienie pomnika przyrody, 

następowało w drodze rozporządzenia wojewody albo uchwały rady gminy, jeżeli wojewoda 

nie ustanowił tych form ochrony przyrody. Wcześniej obowiązująca ustawa z 16.10.1991 r.  

o ochronie przyrody kompetencje do uznawania za pomnik przyrody przyznawała tylko 

wojewodzie. 

Cytowana na wstępie zmiana ustawy o ochronie przyrody wprowadzona ustawą  

z 23.01.2009 r. przyznała kompetencje uznawania za pomnik przyrody wyłącznie radzie gminy 

w drodze uchwały. Jednocześnie wprowadzono cytowany przepis przejściowy (art. 35 ust. 1 

ustawy zmieniającej). 

W konsekwencji w obrocie prawnym funkcjonują zarówno uchwały rady gmin, jak  

i rozporządzenia, i zarządzenia wojewodów w sprawie uznania za pomnik przyrody. Jeżeli więc 

ustawa zmieniająca odebrała upoważnienie do uznawania za pomnik przyrody wojewodom,  

a pozostawiła upoważnienie wyłącznie radom gmin, to dopuszczalne jest wydanie przez radę 

gminy uchwały w sprawie pomników przyrody ustanowionych na terenie gminy wyłącznie przez 



3 
 

wojewodę. Równorzędnie z tą uchwałą będą funkcjonować na terenie gminu inne uchwały 

podejmowane przez gminę także te uchwalone przed wejściem w życie ustawy zmieniającej  

w 2009 roku, albowiem upoważnienie w zakresie uznawania za pomniki przyrody przyznane 

przez ustawę radzie gminy nie zostało zmienione. 

Odnosząc się do aktualizacji stanu prawnego 8 pomników przyrody znajdujących się na 

terenie Gminy Dębno, informuję, iż Burmistrz Dębna wyraża wolę podjęcia stosownej uchwały 

dotyczącej aktualizacji stanu prawnego wskazanych pomników przyrody znajdujących się na 

terenie Gminy Dębno. Obecnie podjęto kroki w celu przygotowania projektu uchwały, który po 

uzgodnieniu z Regionalnym Dyrektorem Ochrony Środowiska zostanie przedłożony pod obrady 

Rady Miejskiej Dębna. 

W odniesieniu do wydania polecenia lub przyjęcia uchwały zobowiązującej do 

cyklicznego przedstawienia Radzie Miejskiej – nie rzadziej niż raz na rok lub raz na dwa lata 

raportu dotyczącego aktualnego stanu pomników przyrody, obejmującego ocenę ich 

zdrowotności, kompletności oznakowania, stanu otoczenia oraz potrzeb w zakresie niezbędnych 

prac pielęgnacyjnych, informuję, iż raport z wykonania Programu Ochrony Środowiska 

przedkładany jest Radzie Miejskiej Dębna co 2 lata zgodnie z art. 18 ust. 2 ustawy z dnia  

27 kwietnia 2001 r. Prawo ochrony środowiska (t.j. Dz. U. z 2024r., poz. 54). W roku obecnym 

zaplanowano wykonanie raportu z wykonania Programu Ochrony Środowiska za lata 2022 – 

2023. Opracowany raport zostanie przedłożony Radzie Miejskiej Dębna. 

Jednocześnie udzielam informacji na zawarte w piśmie pytania: 

- na terenie Gminy Dębno znajduje się 36 pomników przyrody przyjętych uchwałami 

Rady Miejskiej Dębna oraz 8 pomników przyrody przyjętych Rozporządzeniem Nr 2 i Nr 31/85 

Wojewody Gorzowskiego, 

- Gmina Dębno prowadzi aktualny rejestr pomników przyrody, który został 

opublikowany na stronie Urzędu Miejskiego w Dębnie w zakładce Turysta › Ochrona 

Środowiska › Obszary chronione oraz w Centralnym Rejestrze Form Ochrony Przyrody 

Generalnej Dyrekcji Ochrony Środowiska (kserokopia w załączeniu), 

- Program Ochrony Środowiska dla Gminy Dębno na lata 2022 – 2025 z perspektywą 

do 2030 został przyjęty uchwałą nr XLIX/361/2021 Rady Miejskiej Dębna z dnia 30 grudnia 

2021r. (kserokopia w załączeniu), 

- raport za lata 2022 – 2023 zostanie sporządzony w roku 2025 i przedłożony Radzie 

Miejskiej Dębna.” 

 

Przewodnicząca Komisji Skarg Wniosków i Petycji Agata Mikołajczak 

poinformowała, że wnoszący petycje w dniu 13 maja br. podziękował za zaproszenie na 

posiedzenie Komisji SWiP i poinformował, że będzie nieobecny na posiedzeniu Komisji. 

Jednocześnie poprosił o podjęcie najbardziej słusznej decyzji mającej na celu przede wszystkim 

podniesienie stopnia ochrony lokalnych form przyrody, podniesienie informacji o nich,  

a przede wszystkim podniesienie świadomości i konieczności ochrony czasami bardzo cennych 

przyrodniczo obiektów zgodnie z obecnie obowiązującymi i zalecanymi metodami  

i standardami.  

 

Pytań i uwag nie było. 
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Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Agata Mikołajczak po zapoznaniu się 

z treścią petycji, pismem Burmistrza Dębna zaproponowała Komisji następujące 

rozstrzygnięcia:  

1)  zmiany /aktualizacji prawa miejscowego w zakresie funkcjonowania 8 pomników przyrody 

tj. utworzenie uchwały lub uchwał Rady Miejskiej w sprawie pomników przyrody znajdujących 

się na terenie Gminy Dębno, w celu dostosowania prawa miejscowego do aktualnych przepisów 

wynikających z ustawy o ochronie przyrody i wyeliminowania niejasności w zakresie 

sprawującego nadzór 

Komisja postanowiła, że petycja w tym zakresie zasługuje na uwzględnienie i petycję 

uznaje się za zasadną.  

Zgodnie z art. 35 ust. 1 ustawy z dnia 23.01.2009 r. o zmianie niektórych ustaw, w związku ze 

zmianami w organizacji i podziale zadań administracji publicznej w województwie, do czasu 

wejścia w życie aktów prawa miejscowego wydanych na podstawie upoważnień zmienianych 

niniejszą ustawą zachowują moc dotychczasowe akty prawa miejscowego. Pierwotnie, 

stosownie do art. 44 ust. 1 ustawy z dnia 16.04.2004 r. o ochronie przyrody, w brzmieniu 

obowiązującym na dzień 30.04.2004 r. ustanowienie pomnika przyrody, następowało w drodze 

rozporządzenia wojewody albo uchwały rady gminy, jeżeli wojewoda nie ustanowił tych form 

ochrony przyrody. Wcześniej obowiązująca ustawa z 16.10.1991 r. o ochronie przyrody 

kompetencje do uznawania za pomnik przyrody przyznawała tylko wojewodzie. 

W konsekwencji w obrocie prawnym funkcjonują zarówno uchwały rady gmin, jak  

i rozporządzenia, i zarządzenia wojewodów w sprawie uznania za pomnik przyrody. 

Odnosząc się do aktualizacji stanu prawnego 8 pomników przyrody znajdujących się na terenie 

Gminy Dębno, Burmistrz Dębna wyraził wolę podjęcia stosownej uchwały dotyczącej 

aktualizacji stanu prawnego wskazanych pomników przyrody znajdujących się na terenie 

Gminy Dębno i zostały podjęte kroki w celu przygotowania projektu uchwały, który po 

uzgodnieniu z Regionalnym Dyrektorem Ochrony Środowiska zostanie przedłożony pod 

obrady Rady Miejskiej Dębna. 

 

2) wydanie stosownego polecenia lub przyjęcie uchwały zobowiązującej organ wykonawczy 

do cyklicznego przedstawiania Radzie Miejskiej – nie rzadziej niż raz na rok lub raz na dwa 

lata Raportu dotyczącego aktualnego stanu pomników przyrody, obejmującego ocenę ich 

zdrowotności, kompletności oznakowania, stanu otoczenia oraz potrzeb w zakresie 

niezbędnych prac pielęgnacyjnych 

Komisja postanowiła uznać petycje w tym zakresie za bezzasadną. W zakresie 

przedkładania raportu o stanie pomników Radzie, nie istnieje podstawa prawna, która obliguje 

Burmistrza do przedstawiania raportu stanu pomników przyrody Radzie Miejskiej. Rada 

Miejska nie posiada kompetencji, aby nakazywać Burmistrzowi podejmowanie czynności, 

które nie wynikają z przepisów prawa. 

 Zgodnie z art. 18 ust. 2 ustawy z dnia 27 kwietnia 2001r. Prawo ochrony środowiska, 

przedkładany jest Radzie raport z wykonania Programu Ochrony Środowiska co 2 lata. W roku 

obecnym Burmistrz zaplanował wykonanie raportu z wykonania Programu Ochrony 

Środowiska za lata 2022 – 2023. Opracowany raport zostanie przedłożony Radzie Miejskiej 

Dębna. 
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Komisja przystąpiła do głosowania w tej sprawie. 

 

Głosowanie przez podniesienie ręki, kto jest „za”, kto jest „przeciw”, kto się wstrzymał  

ZA: 3 

PRZECIW: 0 

WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0  

NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA: Jankowski Damian, Lenartowicz Krzysztof, Mikołajczak Agata 

 

Komisja przyjęła stanowisko i na podstawie zaproponowanego stanowiska uznała: 

w pkt. 1) petycję w tym zakresie uznała za zasadną, 

w pkt. 2) petycje w tym zakresie uznała za bezzasadną. 

 

Przewodnicząca KSWiP poinformował, że skarga zostanie rozpatrzona przez Radę Miejską 

Dębna na najbliższej sesji. 

 

4. Zakończenie posiedzenia.  

W związku z wyczerpaniem się porządku posiedzenia Przewodnicząca Komisji Skarg, 

Wniosków i Petycji Agata Mikołajczak zamknęła posiedzenie Komisji Skarg, Wniosków  

i Petycji Rady Miejskiej Dębna i podziękowała za udział.  

 

 

 

 

                                                                           Przewodnicząca Komisji Skarg Wniosków  

                                                                                     i Petycji Rady Miejskiej Dębna 

 

                                                                     Agata Mikołajczak 

 

 

 

 

Damian Jankowski     …………………………………………………… 

 

Krzysztof Lenartowicz……………………………………………….. 

 

Agata Mikołajczak  ………………………………………………… 

 

 

 

 

 


